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صفحه 3

حسن هانی زاده درگفت وگو با »آرمان ملی«: 

 »آرمان ملی« به بررسی دلایل عقب ماندگی  
در حوزه انرژی های تجدیدپذیر می پردازد؛ 

 نگاه  لاکچری 
به انرژی های نو

در حالی که بیش از 300 روز آفتابی و موقعیت 
جغرافیایی مناسب در اکثر استان های کشور  
ذخایر خوبی برای انرژی های طبیعی  است ولی 

کمتر از یک درصد کل ظرفیت برق ایران از 
محل تجدیدپذیرها تامین می شود

آرمان ملی: کاهش مصرف سوخت های فسیلی و 
حرکت جهانی به سمت مصرف انرژی های پاک و 
تجدیدپذیرها از سویی و تاکید طرفداران محیط زیست 
بر کاهش آلودگی های زیستی از جمله شاخص هایی 
محسوب می شود که باعث شده تا همه کشورها تولید 
برق از محل تجدیدپذیرها را در سبد انرژی خود قرار 

دهند و با استفاده بهینه حداکثری از شرایط ...

 اقدامات گشت ارشاد 
مغایر قانون اساسی است

آرمان ملی:  فوت مهسا امینی، دختر جوان سقزی 
در مقر گشت ارشاد با واکنش های گسترده اجتماعی 
در ایران و خارج از کشور همراه بوده به شکلی که در 
روزهای اخیر اخبار پیرامون مرگ مهسا امینی در صدر 
اخبار رسانه های داخلی و خارجی قرار داشته است. 

»آرمان ملی« برای بررسی و تحلیل جنبه های این ...
صفحات 6و7

صفحه4

      رئیس جمهور  در آستانه نخستین سفرش به فرنگ   
       روزهای پرخبری  را در اجلاس سمرقند   و   به دنبال حادثه تلخ  مرگ 

       مهسا امینی  در مقر پلیس پشت سرگذاشت     

 این روزهای
 رئیسی

    رئیسی در شرایطی در نشست مجمع عمومی شرکت می کند   
   که عضویت در پیمان شانگهای را در جیب دارد   

   رئیسی در اقدامی  به موقع با  خانواده مهسا تلفنی گفت وگو کرد    

دختر شما همچون دختر خود من است

    رئیس جمهور با این اقدام خود بخشی از فشار رسانه ای سنگین را 
   در آستانه سفر  خنثی کرد   

    آیا رئیسی می تواند با اندوخته عضویت در پیمان شانگهای   
    و ایجاد آرامش نسبی در مسائل داخلی پرونده برجام را 

   در نیویورک به فرجام برساند   

عبدالصمد خرمشاهی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 مردم به دنبال ارائه گزارش 
 صادقانه درباره  مرگ 

مهسا   امینی  هستند

خطای هاله ای  سرانجام نسخه الکترونیکی

معاون اول رئیس جمهور: 
پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی تسریع می شود 

از بهار شانگهای تا پاییز  نیویورک

در اصطلاح علم پویا و کاربردی روانشناسی و 
علوم شناختی خطای هاله ای)اثر هاله ای( به نوعی 
خطا در شناخت)Halo Effect(  و تصمیم گیری 
گفته می شود و زمانی رخ می دهد که تحت تأثیر 
تجارب قبلی در مورد یک موضوع قضاوت و داوری 
می شود و از جمله خطاهای رایج و بارز در زندگی 
ما انسان ها و به ویژه مدیران به شمار می رود؛ 
در واقع خطای هاله ای از سوگیری یا خطای 
شناختی است که به وسیله ادوارد ثورندایک، 
روانشناس آمریکایی در سال۱۹۲۰میلادی ابداع 
و پایه گذاری شد؛ اثر هاله ای بیانگر نوعی ارزیابی 
است که در اثر آن مدیر یک جنبه مثبت یا منفی 
از عملکرد یک کارمند یا یک سیاستمدار را در 
سپهر سیاست چنان نمادین و برجسته می کند 
که جامعه را خودبه خود در معرض قضاوت و 
پیشداوری قرار می دهد که مثال بارز این قضیه 
در برنامه جامع اقدام راهبردی مشترک موسوم به 
برجام به عینه مشهود و برجسته است و برای قاطبه 
پژوهشگران و تئوریسین های علم سیاست۱۷ ماه 
پیاپی است که این مسأله به جزءلاینفک دیالوگ ها 
و گعده های آنها بدل گشته و این قضیه در سطح 
بالاتر برای دستگاه دیپلماسی حادث شده است و 
قاطبه مردم ایران هم منتظر نتیجه و به سامان و 
به فرجام رسیدن کار هستند؛ برخورد به دور از 
اخلاق و ادب رئیس جمهور سابق ینگه دنیا دونالد 
ترامپ که با خروج یکجانبه و افراط گرایانه از 
برنامه جامع اقدام راهبردی مشترک»برجام« 
در ۱۸اردیبهشت۱۳۹۷ هجری شمسی و اعمال 
استراتژی کور و شکست خورده فشار حداکثری 
و تحمیل تروریسم تمام عیار اقتصادی علیه مردم 
آزاده و نیک اندیش ایران و دولت پای کارش و 
حالا همتای دموکرات او است که در واقع دچار 
نوعی خطای شناختی یا همان خطای هاله ای 
در سیاست شده است. حالا که دیگر تروئیکای 
اروپایی متوسل به سیاست یک بام و دو هوا شبیه 
متحد استراتژیک و در واقع پدرخوانده خویش 
ایالات متحده شده و به صدور بیانیه در برابر 
ایران دست زده و متوسل می شود باید گفت که 
واگرایی برجامی بیش از پیش در رفتار دوگانه و 

پارادوکس آنها مبرهن و آشکار است البته نباید 
قدرت چانه زنی و رایزنی متوسط تیم دیپلماسی 
وزارت امورخارجه که مبتنی بر دیپلماسی متوازن 
منطقه ای در ارتباط با همسایگان و در حوزه 
سیاست خارجی بین الملل در سپهر سیاست 
در مسأله برجام را از قلم انداخت که اگر آنگونه 
که از شواهد و قرائن پیداست در پاسخ آخر و 
ارسالی ایران به هماهنگ کننده اروپایی این 
واگرایی برجامی حادث نمی شد تا حالا رئیس 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی با تشر و طعنه 
به شیخ تکنوکرات دولت های یازدهم و دوازدهم 
پاسخ دهد که وقتی در کشور رئیس جمهور قبل 
از مذاکرات به صورت آشکار اعلام می کند حل 
مشکل آب خوردن را هم باید به برجام موکول 
کرد و رسماً اعلام کند انبارهای ما خالی است و 
به کسانی که در داخل کشور می گفتند ما نگران 
و دلواپس مذاکرات هستیم توهین کند، یعنی به 
جای اینکه منتقدان داخلی را به یک ابزار قدرت 
برای خود در برابر طرف مقابل تبدیل کند تا 
به خاطر وجود منتقدان داخلی از آنها در مذاکرات 
امتیاز بگیرد، منتقدان داخلی را تحقیر می کند 
و همه چیز را به برجام گره می زند، بنده به این 
واقعیت توجه دارم که مذاکره یک نوع چانه زنی 
است و در هر چانه زنی طرفین انعطاف هایی از 
خود نشان می دهند و در واقع سعی می کنند 
به نتیجه بهینه برسند این نقطه بهینه با نقطه 
بیشینه فرق دارد، همیشه یک بیشینه ای را در نظر 
می گیرند تا به یک بهینه ای برسند که من روند 
فعلی مذاکرات را در مجموع این طور می بینم؛ چرا 
این همه دفاع جانانه با سینه ستبر از دولت فعلی 
که فعلا دستاوردی نه در اتخاذ سیاست داخلی و 
اقتصاد متورم دارد و نه در سیاست خارجی که از 
ابتدا گفته می شد که معیشت و اقتصاد مردم را به 
برجام گره نمی زنند ولی پس از چند صباحی پای 
میز مذاکره رفتید و حالا با همان ادبیات پارادوکس 
اسلاف شما در تیم مذاکره کننده برجام را به ورطه 
پرتگاه کشانده اند؛ آقای حداد عادل که داعیه ایجاد 
ژاپن اسلامی را برای اقتصاد نوپای ایران سال ها 
پیش تجویز و نسخه کرده بود آن اقتصاد اکنون 
سال هاست به بیماری مزمن هلندی دچار شده 
است و چرا ایشان از فرزند دو تابعیتی معاون زنان 
ریاست جمهوری خانم »انسیه خزعلی« چشم 

پوشی می کنند؟

نظام بیمه خدمات درمانی و شرکت های بیمه تکمیلی 
تنها برندگان سامانه نسخه الکترونیکی و بیمه شدگان 
بازنده اصلی این طرح هستند. افرادی که همه ماهه حق 
بیمه شان را پرداخت می کنند ولی از مزایای متعددی که 
متولیان برای آن برشمرده اند بهره  لازم را نبرده اند واکنون 
بین مطب پزشکان، داروخانه ها، آزمایشگاه ها و سایر 
مراکز تشخیصی و شرکت های بیمه در رفت وآمد هستند 
پذیرفتنی نیست. اصلی ترین عامل تاثیرگذار در این طرح 
پزشکان هستند، زیرا اکثریت آنها به دلایلی مثل پیچیدگی 
فرایند ثبت نسخه، زمان بر بودن، قطع و وصل مدام اینترنت 
و غیره حاضر برای پیوستن به این طرح نیستند. در کشور 
ما به طور کلی پزشکان به دودسته تقسیم می شوند، یک، 
آنها که با شرکت های بیمه درمانی طرف در قرارداد هستند 
این گروه بخشی از مبلغ ویزیت شان را از شرکت های طرف 
قرارداد بیمه و بخشی را هم از بیماران دریافت می کنند 
د وم آنها که وضع شان خوب است، بیماران بسیاری دارند و 
حاضر به عقد قرارداد همکاری با شرکت های بیمه نیستند 
این پزشکان ویزیت شان و حق عملشان را از بیماران به 
صورت کامل دریافت می کنند. قبل از اجرای طرح نسخه 
الکترونیکی، نسخه و دستور هر دو گروه پزشکان برای 
داروخانه ها، آزمایشگاه ها و سایر مراکز تشخیصی قابل 
پذیرش بود. آنان بخشی از هزینه های درمانی را مستقیما 
از بیماران وبخشی را از شرکت های بیمه دریافت می کردند 
و مشکلی هم نبود. بیمارانی هم که علاوه بر بیمه معمول 
بیمه تکمیلی هم داشتند، بعدا با ارائه مدارک پزشکی 
بخشی از مبلغی را که بیمار شخصا پرداخت کرده بود از 
شرکت بیمه تکمیلی دریافت می کرد. مشکل فعلی از آنجا 
به وجود آمد که پزشکانی که به طرح نسخه الکترونیکی 
نپیوسته اند نسخه و دستورات تشخیصی شان را در سامانه 
ثبت نمی کنند لذا نسخه شان برای داروخانه ها و دستورات 
تشخیصی شان برای مراکز مربوطه قابل پذیرش نیست و 
شرکت های بیمه هم این مدارک را قبول ندارند در نتیجه 
کل هزینه های داروخانه، آزمایشگاه، مراکز تشخیصی، 
درمانگاه و بیمارستان ها را باید بیماران شخصا پرداخت 
کنند. آری بدین گونه برنده اصلی طرح نسخه الکترونیکی 
شرکت های بیمه و بازنده آن مردم بیمه شده هستند که 
هم پول بیمه درمانی را همه ماهه پرداخت می کنند وهم 
هزینه درمان شان را از جیبشان می دهند. بارها شنیده ایم 

که گفته اند ۹۰درصد پزشکان به سیستم و سامانه نسخ 
الکترونیکی پیوسته اند اما مشاهده می کنیم که فاصله حرف 
تا عمل زیاد است این موضوع احتیاج به سند و مدرک ندارد 
اکثر مردمی که در تهران زندگی می کنند به هر پزشکی که 
مراجعه می کنند می بینند به ندرت پزشکی یافت می شود 
که نسخه الکترونیکی بنویسد. سوالی که مطرح می شود 
این است، چگونه یک طرح ملی که برنامه ریزی شده تا در 
سطح کشور و برای همه بیمه شدگان عملیاتی شود و همه از 
منافع آن بهره مند شوند توسط برخی به صورت دلبخواهی 
اجرا می شود؟ برخی می گویند به منشی دکتر گفتیم؛ چرا 
دکتر نسخه الکترونیکی نمی نویسد؟ جواب می دهد دکتر 
وقت ندارد، اگر این یک سیستم ملی و همگانی است چرا 
سازوکار آن را به شکلی طراحی نکرده ایم که همه به راحتی 
از آن پیروی کنند. در شرایطی که مردم هم عادت کرده اند 
پیش دکتری بروند که سال ها به مطب او رفته اند و به او 
اطمینان دارند. از نمایندگان محترم مجلس ودستگاه های 
نظارتی انتظار می رود به وظیفه نظارتی که در این مواقع 
بر عهده دارند، ورود نمایند و پیگیری کنند تا مشکل حل 
شود. از وزارت بهداشت ودرمان وآموزش پزشکی وسازمان 
نظام پزشکی که در مقابل بیمه شدگان مسئول هستند 
انتظار می رود با تشکیل کار گروهی ابعاد مختلف موضوع را 
بررسی و راهکاری برای برون رفت از این مشکل ارائه دهند 
و در بررسی موضوع نباید فقط به اینکه در بیشتر مناطق 
کشور طرح دردست اجراست بسنده کنند بلکه باید برنامه و 
راهکاری ارائه دهند که همه بیمه شدگان در هرجای کشور 
از منافع این طرح برخوردار شوند و اگر نمی توانند پزشکان 
را وادار به پذیرش این طرح بکنند و فکر می کنند اگراجرای 
طرح اجباری بشود گروهی دیگر از پزشکان هم مهاجرت 
خواهند کرد واوضاع بهداشت و درمان مردم بدتر می شود 
پس شرکت های بیمه گر که کارگزار دولت هستند را وادار 
به پذیرش راهکاری کنند که این مردم عزیز از دریافت 
حق شان و برخورداری از نظام بیمه درمانی که پولش را 
می پردازند باز نمانند. توجه کنیم که این موضوع به همه 
کارگران و کارمندان و خانواده آنان مربوط می شود که در 
سخت ترین وضعیت معیشتی بسر می برند. اینکه مردم بیمه 
شده برای پیدا کردن پزشکی که با طرح نسخه الکترونیکی 
همکاری می کند به دنبال پزشک بگردند منطقی نیست، 
از سوی دیگر تامین همه هزینه های درمانی توسط مردم 
بیمه شده در شرایطی که قیمت های دارو ودرمان گران 
شده است و هزینه های زندگی به دلیل تورم تحمیلی و 
گرانی ها بر زندگی آحاد مردم فشار می آورد بیش از این 

قابل قبول نیست. 

در جلسه شورای عالی مسکن به ریاست معاون اول 
رئیس جمهور بر ضرورت پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی 
مسکن روستایی توسط شبکه بانکی کشور بر مبنای 
ضمانت نامه سازمان برنامه و بودجه تاکید شد. معاون اول 
رئیس جمهور ظهر دیروز در جلسه شورای عالی مسکن، 
یکی از مسائل و مشکلات پیش روی سرمایه گذاری در 
کشور را عدم استفاده از روش های نوین سرمایه گذاری 

دانست و اظهار داشت: متأسفانه در بخش سرمایه گذاری از 
روش های سنتی استفاده می شود و روش های تامین مالی 
جدید آن طور که باید مورد استفاده قرار نمی گیرد. محمد 
مخبر افزود: باید تدابیری اندیشیده شود که از قوانین و 
مقررات موجود حداکثر بهره برداری و استفاده صورت گیرد 
و به جای روش های سنتی تامین مالی، به روش های نوین 

در این زمینه روی آوریم. 

سفر آقای رئیسی در شرایطی انجام 
می شود که ایشان به تازگی از نشست 
منطقه ای شانگهای برمی گردند و به 
نیویورک سفر می کنند. جایی که طبق 
معاهده مقر مرکز سازمان ملل متحد در 
پایتخت آمریکاست یعنی طرف اصلی 
ایران در برجام. به هر حال این در شرایطی 
است که عملا مذاکرات هسته ای اوج 
یخبندان خودش را می گذراند و بعد از 
اینکه ایران به این نتیجه رسید که عملا 
امکان توافق در وین وجود ندارد، ایران 
وارد روند پیوستن به شانگهای شد که 
اتحادیه منطقه ای با یک گرایش مشهود 
ضدامریکایی و ضدغربی است. معمولا 
سران کشورها از فرصت حضور در سازمان 
ملل متحد دو استفاده را می برند: یک 
استفاده در راستای دیپلماسی عمومی 
و یک استفاده در راستای دیپلماسی 
رسمی. در استفاده عمومی آنچه مهم و 
وجود دارد این است که مقامات کشورها 
معمولا در سخنرانی خود در مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد راهبردهای 
سیاست خارجی کشورشان را مطرح 
می کنند و در مورد ایران سعی می شود 
با یکسری چالش هایی که در فضای 
دیپلماسی عمومی توسط آمریکایی ها 
و صهیونیست ها و غربی ها شکل گرفته، 
پاسخ هایی داده شود و درواقع سعی 
می شود از حقانیت جمهوری اسلامی 
ایران دفاع شود. یک قسمت دیگر که خیلی 
مهم است در حاشیه این اجلاس است که 
معمولا چون روسای جمهور و مقامات 
ارشد کشورها حضور دارند و به ویژه اینکه 
برای اولین بار هست که هرچند که سال 
گذشته اولین نشست بعد از کرونا بود ولی 
باز هم کماکان چالش کرونا تاحدی باقی 
بود و الان اولین بار هست که عملا اسمی 
از کرونا برده نمی شود و منعی وجود ندارد 
و کشورها سعی می کنند از این فرصت 
استفاده کنند. رئیس جمهور ایران هم 
می تواند از این فرصت برای استفاده از 
ظرفیت های سیاست خارجی و همکاری با 
کشورهایی که زمینه همکاری وجود دارد 
و کاهش تنش ها با کشورهایی که تنش 
داریم، استفاده کند. مهم ترین موضوعی 
که در حاشیه اجلاس ممکن است خبرساز 
شود، طرح مجدد دیدار آقای رئیسی با 
آقای بایدن است. هرچند که مقامات ایران 

اذعان کرده اند که دیداری با آقای بایدن 
نخواهند داشت ولی معتقدم با توجه به 
اینکه فضای برجام به رغم اینکه هنوز 
توافق صورت نگرفته ولی کاملا متفاوت 
از زمان ترامپ هست حتی در زمان ترامپ 
هم آقای ماکرون و جانسون روسای جمهور 
فرانسه و نخست وزیر انگلستان سعی 
می کردند که ملاقاتی بین آقای روحانی و 
ترامپ ایجاد شود الان هم به نظر می رسد 
همین پیشنهاد کمی ناامیدوارانه تر از 
طرف سران کشورهای آلمان، فرانسه 
و انگلستان ممکن است از آقای رئیسی 
شود که ملاقاتی با آقای بایدن داشته 
باشند که طبیعتا انجام این کار در حد صفر 
است ولی رئیس جمهور می تواند با مقامات 
کشورهای اروپایی و دیگر مقامات دنیا 
صحبت کند. هرچند امکان توافق کمتر 
شده و با انتخابات آمریکا باز هم امکان این 
توافق پایین تر می آید حداقل زمینه ای 
را فراهم کنند که تنش ها گسترش پیدا 
نکند. البته باز هم معتقدم اگر عزم سیاسی 
در نیویورک شکل بگیرد، امکان اینکه 
تا قبل از نوامبر هم طرفین باز هم بر سر 
میز مذاکره برگردند، این امکان فقط در 
نیویورک ممکن است شکل بگیرد. یعنی 
در جایی که طبیعتا سران کشورهای 
یک  فقط  فعال تر خواهند شد.  غربی 
امکان ضعیف وجود دارد که در نیویورک 
این امکان فراهم شود و دوباره مذاکره 
برجام قبل از نوامبر شکل بگیرد وگرنه 
اگر این امکان به وجود نیاید، در سخنرانی 
هم شاهد خواهیم بود که بیشتر نوعی 
حمله و مقابله بین ایران و آمریکا شکل 
خواهد گرفت و کمکی برای دیپلماسی 
به وجود نخواهد آمد. موضوع آخر اینکه 
شانگهای  نشست کشورهای عضو  در 
برای اولین بار برخی طرف ها مثل ایران، 
تا حدی چین سعی کردند  روسیه و 
برای شانگهای  موقعیت عملیاتی تری 
تعریف کنند. به نظر می رسد اگر در حاشیه 
نشست های سازمان ملل متحد هم تحت 
عنوان اجتماع کشورهای عضو شانگهای، 
نشستی شکل بگیرد، می تواند جایگاه 
همه کشورهای عضو شانگهای را تقویت 
کند. ایران باید حداقل این پیشنهاد را 
دهد که در حاشیه نشست سازمان ملل 
متحد، سران کشورها یا عالی ترین مقاماتی 
که عضو شانگهای هستند، یک نشستی را 
در یکی از سالن های سازمان ملل متحد 
برگزار کنند و این نشست ابتکاری شود 
که هر ساله شکل بگیرد و جنبه عملی به 

شانگهای در مناسبات جهانی دهد. 

 سفر رئیسی
 سیاست تهاجمی 
 واشنگتن را 
تعدیل می کند

امین جمشیدزاده
 کارشناس و تحلیلگر 

امور بین الملل 
نبی اله عشقی ثانی

فعال اجتماعی
حشمت ا... فلاحت پیشه
نماینده ادوار مجلس
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امان ا... قرایی مقدم 
جامعه شناس

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

 بازسازی اعتماد اجتماعی در جوامع امروزه که هر اتفاقی 
در آن موجب ریزش اعتماد عمومی می شود، امری سخت 
و دشوار است. سال ها پیش جامعه شناسان و بسیاری از 
متخصصان علوم اجتماعی تذکراتی را در ارتباط با عمیق تر 
شدن شکاف در جوامع سر می دادند اما هیچگاه به این مهم 

توجه نشد. به طوری که امروز شرایط...

احیای برجام و رسیدن به توافق امروز شرایط نه چندان 
پایداری دارد و بیشتر مبهم است. نه آمریکایی به خاطر 
انتخابات پیش روی خود خیلی به دنبال آن هستند و 
ایرانی ها نیز وقتی می بینند آنها سکوت کردند به خاطر 
یکسری از امتیازاتی که در غنی سازی به دست آوردند 

بدشان نمی آید که فشار بیشتری را ...

از بهار شانگهای تا پاییز  نیویورک

صفحه 11

سخــن روز

همین صفحه

سفر آقای رئیسی در شرایطی انجام می شود که ایشان 
به تازگی از نشست منطقه ای شانگهای برمی گردند و به 
نیویورک سفر می کنند. جایی که طبق معاهده مقر مرکز 
سازمان ملل متحد در پایتخت آمریکاست یعنی طرف 
اصلی ایران در برجام. به هر حال این در شرایطی است که 

عملا مذاکرات هسته ای اوج یخبندان ...

حشمت ا... فلاحت پیشه
نماینده ادوار مجلس

 اعتماد اجتماعی را بازسازی کنیم

ارتباط سفر به نیویورک و احیای برجام 

واکنش ها به مرگ »مهسا   امینی«  در مقر پلیس

جدال   رسانه ای  پایان  ندارد
آیا آنطور که رسانه های نزدیک به دولت می گویند، مرگ مهسا امینی 

 »یک اتفاق ساده« است یا به گفته رسانه های غیر حکومتی،
 اشتباه مرگباری که ممکن است تکرار شود؟   

صفحه 2

آرمان ملی: روز گذشته، دانشجویان دانشگاه تهران، در اعتراض به فوت 
مهسا امینی و رویکرد گشت ارشاد، با در دست داشتن پلاکاردهایی، 
شعار »زن، زندگی، آزادی« سر دادند. این شعار در روز شنبه در مراسم 

تشییع پیکر ژینا درکردستان سرداده شده بود؛ ...
صفحه 9


